
 وزير بهداشت، درمان و آموزش پزشكي گفت: ۱۵ درصد مرگ و مير 
كودكان زير پنج سال در ايران به دليل آلودگي هواست. 

 روند انتقال ۱۷۹ اتوبوس برقي چيني كه بخشي از آنها از دو ماه و نيم 
گذشته در گمرك بندرعباس بود، آغاز شد. 

 رئيس اداره پيش��گيري و كنترل بيماري هاي قابل انتقال از طريق 
دام به انسان وزارت بهداش��ت با اش��اره به ابتلاي ۱۸ هزار نفر به تب 
مالت در كشور  گفت: آمار كلي نس��بت به سال گذشته، هنوز تغييري 

نداشته است. 
 رئيس سازمان بهزيستي كش��ور گفت: موج جمعيت سالمندي با 
سرعت ايران را فرا خواهد گرفت و جزو اولين كشورها در جهان در اين 

زمينه هستيم كه بايد براي برون رفت از آن برنامه ريزي كنيم. 
 رئيس كل دادگستري اس��تان هرمزگان از كس��ري ۱۳ ميليون و 
۷۰۰ هزار ليتري سوخت در دو اداره و ش��ركت مرتبط با حوزه انرژي 
خبر داد و گفت: براي ۹ نفر از مديران از باب ترك فعل پرونده قضايي 

تشكيل شده است. 
 مدير كل اداره كل منابع طبيعي و آبخيزداري اس��تان تهران گفت: 
پوشش گياهي پارك چيتگر با كاشت نزديك به ۶ هزار اصله نهال ظرف 
يك ماه آينده ب��ا نظارت اداره كل منابع طبيعي و آبخيزداري اس��تان 

تهران احيا مي شود. 

همين ديروز بود؛ انگار همين ديروز بود كه آن تويوتاي مشكي رنگ 
چهارشانه و خاك گرفته، توي دل جمعيت آمد و بين شعارهاي بلند 
و فريادهاي شادمانه مردم گم شد. انگار همين ديروز بود كه يحيي تا 
نيمه از شيشه پايين آمده تويوتاي چهارشانه بيرون آمد و در حالي كه 
سربند سبز كتائب به پيشاني داشت، دو انگشتش را به نشانه پيروزي 
بالا آورد و شعار داد و خنديد و دندان هاي پيشين اش را كه ميان شان 
اندكي فاصله بود، نمايان كرد. يحيي از اسارت آمده بود. از اسارتي به 
غايت دشوار و طولاني؛ بعد از محكوم شدن به چهار مرتبه حبس ابد!

يحيي 22 سال شكنجه شده بود؛ انفرادي كش��يده بود؛ موي مردانه 
سپيد كرده بود و از يك تومور لعنتي مغزي جان سالم به در برده بود. او 
هنوز زنده بود. انگار همين ديروز بود كه بين جمعيت، اسماعيل هنيه 
دست او را بالابرد و او را سخت و به طرز مردان عرب در آغوش كشيد 
و با هم رفتند و از چشم جمعيت دور ش��دند. يحياي از اسارت  آمده، 
يحياي قبل از اسارت نبود. او 22 س��ال در كنج سلول فكر كرده بود؛ 
طرح ريخته بود؛ نقشه كشيده بود؛ با آدم هاي مختلف آشنا شده بود؛ 
عبري يادگرفته بود. او سرباز رفته بود؛ و حالا يك رهبر كاريزماتيك 
نخبه بازگشته بود. او حالا شاخه هاي مختلف و مبرز حماس را تأسيس  
و نيروهاي مورد نياز هر شاخه را تربيت و منصوب كرد و شمايل يك 

گروه مستحكم و شكست ناپذير را به حماس بخشيد. 
وقتي همه چيز آماده و دقيق و با ظرافت طراحي ش��د، حالا وقت آن 
بود كه او ميزان فعاليت هاي نظامي حماس را به مدت دو سال، كمتر 
از پيش كند تا توجه و حساسيت صهيونيست ها را نسبت به حماس 
كاهش دهد؛ يك اقدام هوشمندانه و گمراه كننده! در تمام طول اين 
مدت، گروه هاي مختلف از مجاهدين مشغول آموزش  خاص چريكي 
نظير پاراگلايدر و جنگ شهري مي شوند. بعد از دوسال آموزش هاي 
مداوم گسترده رزمندگان مقاومت در بيخ ريش  صهيون هاي بي خبر، 
بالاخ��ره در هفتم اكتبر حالا وق��ت نزول آتش و راك��ت و مجاهدان 
پاراگلايدر سوار روي پوشيده، بر آسمان شهرك هاي غصبي اسرائيل 

رسيده بود. 
يحيي و نيروهاي تحت امرش حالا بزرگ ترين ضربه به حيثيت امنيتي 
رژيم را به او وارد كرده اند؛ ضربه اي كه نگاه هاي بس��ياري را در افكار 
عمومي جهان نسبت به جنايات رژيم آگاه كرد و لطمه هاي اقتصادي، 
سياسي و نظامي بزرگي به بنيان عنكبوتي آن وارد كرد. بعد از جنايات 
هولناك و ضدبشري كيپا به سرها، قتل عام گسترده كودكان و زنان، 
نابودي خانه ها و مدارس و وعده ارت��ش صهيوني براي نابودي كامل 
حماس، حالا چند روزي است كه سران اسرائيل با فرماندهان حماس 

بر سر يك ميز نشسته و به توافق آتش بس رسيده اند. 
بعد از يك س��ال خط و نش��ان صهيونيس��ت ها براي »نابودي كامل 
مقاوم��ت« و »تغيير ب��زرگ در خاورميان��ه«، حالا ب��از مثل همان 
روز بازگش��ت يحيي به غزه، كاروان اس��راي فلس��طيني به آغوش 
مقاومت برگش��ته. كارواني پر از يحيي هاي ديگر. پر از مجاهداني با 
سربندهاي س��بز كتائب. حالا حماس، اين ميراث مستحكم يحيي، 
شكست ناپذيري افس��انه گونه خود را به جهان ثابت كرده و اسرائيل 
با سيلي بزرگ مقاومت، در بهت و تحيري همگاني فرورفته و آبروي 

خويش را بر باد رفته مي بيند. 
حالا فقط جاي يحيي خالي است تا دوباره به نشانه پيروزي دست بالا 
ببرد و دندان هايش را نشان دهد و در پاس��خ همه كساني كه در اين 
يك سال مي گفتند كه »ارزشش را داش��ت آقاي سنوار؟«، بگويد كه 

»بله؛ ديديد كه ارزشش را داشت!«
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زياده خواهي بلاي جان پرندگان وحش�ي شده است؛ 
زياده خواهي ك�ه تمامي ن�دارد. گاهي ب�راي پول ها 
و س�ودهاي آنچناني و گاه�ي براي خوردن گوش�ت 
پرندگان مهاجر! پرندگان مهاجري كه كيلومترها راه 
را طي مي كنند و براي استراحت و پيدا كردن غذا، وارد 
تالاب ها و دشت ها مي شوند، اما در يك لحظه غفلت، 
شيشه عمرشان مي شكند و جانشان گرفته مي شود. آن 
هم به دست شكارچياني كه در روز روشن، مرتكب جرم 
مي شوند و تجارت سياهي را به راه مي اندازند. در مقابله 
با اين تخلف و اين تجارت سياه، اما  گاهي تلاش هايي 
از س�وي نهادهاي دولت�ي و س�ازمان هاي مردم نهاد 
انجام مي شود، گاهي بازار غيرقانوني فروش پرندگان 
وحشي تعطيل مي شود يا اقداماتي از اين دست صورت 
مي گيرد. با وجود اين، اما  اين اقدامات بازدارنده نبوده، 
چراكه شاهد رشد قارچ گونه بازار خريد و فروش لاشه 
اين پرندگان بي گن�اه در بازارهاي مختلف هس�تيم. 

با آغاز فصل س��رما، پرندگان مهاجر به سمت تالاب هاي 
شمال كشور حركت مي كنند. آنها براي زمستان گذراني 
به اين تالاب ها پناه مي برند. غافل از اينكه شكارچياني در 
آنجا كمين كردند و با دام ها و تفنگ هايش��ان، جانشان را 
مي گيرند. آن هم در ازاي پول! يعني پول است كه برايشان 
حرف اول و آخر را مي زند. سال هاس��ت ك��ه اين اتفاق در 
جريان اس��ت. اتفاقي تلخ و البته غيرقانوني! دليلش هم 
واضح است؛ با اين بي قانوني به صورت جدي و ويژه برخورد 
نمي شود. به همين دليل است كه زور شكارچيان هر روز 
بيشتر از ديروز مي شود و به واسطه آن پاي فروشندگان و 
خريداران زيادي به بازار باز مي ش��ود. در واقع يك چرخه 
بي رحمانه و سازمان يافته در حال حركت است. چرخه اي 
سياه از شكار غيرقانوني كه دليلش سودجويي است و هيچ 
مرزي براي حفظ طبيعت نمي شناسد. همان چرخه اي كه 
تعداد زيادي از درناي سيبري را نابود كرده و تنها چند نمونه 
از آن باقي گذاشته است. بدون شك با ادامه اين روند، تمام 
پرنده هاي مهاجر نابود مي شوند و ديگر تنها اسم و تصاوير 

آنهاست كه باقي مي ماند. 
 قانون به درستي اجرا نمي شود

اگر ش��كار پرندگان مهاجر غيرقانوني است و نبايد انجام 
شود، پس چطور بازارهاي متعددي براي خريد و فروش 
آنها وجود دارد؟ محمدعلي يكتانيك، فعال و كارشناس 
محيط زيست در حوزه حيات وحش در پاسخ به اين سؤال 
به »جوان« مي گويد: »دليلش يك چيز است، اينكه قانون 

به درستي اجرا نمي شود.«
او ادامه مي دهد: »در حالي كه تخلفات محيط زيستي محرز 
و آشكار است، اما با آن به درستي برخورد نمي شود. گاهي 
شاهد آن هستيم كه مأموران اداره محيط زيست، متخلف 

و ش��كارچي پرندگان مهاجر را مي گيرند و موضوع را هم 
صورت جلس��ه مي كنند، اما در آخر هيچ پرونده اي براي 
اين ش��خص متخلف تشكيل نمي ش��ود! به همين دليل 
اداره محيط زيست، به ناچار، سلاح را به فرد متخلف پس 
مي دهد و او را آزاد مي كند! گاهي هم بخت با متخلف يار 
نيست و او در دادگاه اول محكوم مي شود، اما پس از آن، فرد 
متخلف درخواست تجديدنظر مي دهد و در دادگاه بعدي، 

تبرئه مي شود!«
اين فع��ال حوزه حيات وحش معتقد اس��ت ك��ه وقتي با 
متخلفان برخورد نشود، آنها با قدرت بيشتري در صحنه 
حاضر مي ش��وند و ش��كار مي كنند: »اصلًا در قوانين فقه 
اس��لامي به صراحت اين موضوع آمده ك��ه اگر متخلفي 
اعمال قانون نشود، تجري مي كند، يعني باعث مي شود كه 
بار بعدي، بدتر رفتار كند. چه بسا اينكه دفعه بعدي حتي 
محيط بان را هم با تير بزند! اتفاق��ي كه دارد مي افتد. طي 
سال هاي اخير ما به چش��م خود ديديم كه درگيري ميان 
محيط بان و متخلفان بيشتر از قبل شده است. چرا؟ چون 

قانون به درستي اجرا نمي شود.«
 راه حل حف�ظ حيات وحش اس�ت، ن�ه اقدامات 

شكارمحوري
يكتانيك معتقد است كه س��ازمان محيط زيست تفكري 

شكار محور دارد. او در اين رابطه مي گويد: »در مورد منابع 
طبيعي رودخانه ها، درياها، دش��ت ها به غير از س��ازمان 
محيط زيست، متولي هاي ديگري چون جهاد كشاورزي، 
شيلات، منابع طبيعي و سازمان جنگل ها وجود دارد، اما 
متولي حفظ حيات وحش فقط سازمان محيط زيست است 
و هر نقصان و ايراد اساسي و پايه اي كه در حوزه حفاظت از 
حيات وحش وجود دارد، به سازمان محيط زيست مربوط 
مي شود. متأسفانه ش��اهد آن بوده  و هستيم كه سازمان 
محيط زيست از وظيفه خودش در اين زمينه عدول مي كند، 
تا جايي كه حتي طي چندين سال اخير اين سازمان يك 

تفكر شكار محور هم داشته است.«
اين فعال حيات وحش ادامه مي دهد: »عمده مس��ئولان 
س��ازمان محيط زيس��ت در رابطه با حوزه حيات وحش 
يكسري رويكردها و موفقيت هاي خيالي و موفقيت هاي 
غيرواقعي در حد شعار و حرف داشتند. آنها به نمونه هاي 
موفق خارجي در اين زمينه اشاره مي كنند و حيات وحش 
ايران را با كشورهايي چون كانادا و فرانسه مقايسه مي كنند و 
به دنبال اين مقايسه هاي اشتباه، شكارچي پروري مي كنند! 
در صورتي كه نه اوضاع در كشورهاي مثال زده شده، اوضاع 
مطلوبي است و نه اين كارهايي كه به آن اصرار دارند، راه حل 
حفظ حيات وحش است. آن هم حيات وحشي كه به گفته 

خودشان ۸۰ درصدش آسيب ديده است.«
يكتانيك تصريح مي كن��د: »گاهي از برخ��ي از مديران 
س��ازمان محيط زيست ش��نيده مي ش��ود كه مي گويند 
مشكل حوزه حيات وحش، ش��كارچي قانونمند نيست، 
بلكه مشكل شكار غير قانوني است! سازماني كه وظيفه اش 
حفاظت از حيات وحش اس��ت، اما اشكالات كاري خود را 
اصلاح نمي كند. نه روي منابع طبيع��ي و نه روي اراضي 
ملي حفاظت شده، كنترل كافي ندارد و مدام هم در دادگاه 
محكوم مي ش��ود! مأمور محيط زيس��ت كتك مي خورد، 
آسيب مي بيند و زخمي مي شود! در پس همه اين ايرادات 
پيش آمده اما به سراغ شكارچي قانونمند مي رود و پروانه 
ش��كار هم مي دهد. اين يعن��ي هموار كردن مس��ير كار 

متخلفان و نه چيز ديگر.«
او با بيان اينكه  س��ازمان محيط زيس��ت آنق��در ناكارآمد 
است كه يك سازمان شكس��ت خورده به حساب مي آيد، 
مي گويد: »اصلًا حفاظت تعطيل است. ديگر تالابي نمانده 
كه بخواهيم حفاظتش كنيم، همي��ن چند تالابي كه در 
استان شمالي كشور يا خوزس��تان وجود دارد، نفس هاي 

آخرش را مي كشد.«
 درآمد نجومي شكارچيان

يكي از معروف ترين بازارهاي فروش پرندگان وحش��ي، 

بازار فريدونكنار بود كه س��ابقه فعاليت ۳۰ ساله داشت، 
بازاري كه به گفته مسئولان مازندران در سال هاي اخير 
تعطيل شده است. با وجود اين، اما  به گفته برخي از فعالان 
محيط زيست، ش��كار و فروش پرندگان مهاجر نه تنها در 
فريدونكنار كه در شهرهاي ديگر نيز رواج دارد؛ موضوعي 
كه يكتانيك نيز به آن اشاره مي كند و مي گويد: »پيش تر 
يك بازار براي ف��روش پرندگان وحش��ي در فريدونكنار 
داشتيم و حالا دهها بازار در رشت، رودسر، لنگ رود، اهواز، 
شوش و بوستان  داريم. آن هم به راحتي و بدون هيچ ترسي! 
يعني كسي به دنبال اين نيست كه اين بازارها را جمع كند 
يا اساسي با آنها برخورد كند.« گردش مالي از فروش اين 

پرندگان هم بالاست.
 اين فعال محيط زيستي به يكي از شكارچياني كه چند 
وقت پيش ۹۵ پرنده را ش��كار كرده بود، اشاره مي كند و 
مي گويد: »ه��ر پرنده را حداقل ۶۰۰ هزار مي فروش��ند، 
يعني آن شكارچي كه ۹۵ پرنده را ش��كار كرده، آن روز 
۵۷ ميليون تومان كاسب شده اس��ت. شما كدام شغل و 
تخصص و كدام بيزينسي را سراغ داريد كه روزانه به افراد 

چنين پولي بدهد.«
 او به مشكلات عديده اي كه در سازمان محيط زيست وجود 
دارد، اشاره مي كند و مي گويد: »اين فقط داستان پرنده هاي 
مهاجر نيست، داستان كوسه، شاهين، گوزن، آهو و حتي 
يوزپلنگ هم هست. يعني سازمان محيط زيست به جاي 
حل مشكل از بيخ و بن به سراغ شكار فروشي رفته است. آنها 
اسم كارشان را هم حفاظت مشاركتي گذاشته اند. اينكه 
دو موتورسيكلت قراضه مي خرند و به محيط بان مي دهند، 
بعد اين دو محيط بان بايد ۵۰ هزار هكتار را محافظت كنند. 
آخر چگونه؟! اصلًا شما پهپاد نقطه زن فوق پيشرفته هم 
به اين دو مأمور بدهيد، بعيد است كه بتوانند از ۵۰ هزار 
هكتار حفاظت كنند. به نظر من مسئولان محيط زيست 
اگر راست مي گويند بايد پاسگاه بسازند، مأموران بيشتري 
استخدام كنند و حيات وحش را از اين وضعيتي كه در آن 

گرفتار شده نجات دهند.«
 لزوم نظارت بيشتر سازمان محيط زيست

كم و كاس��تي هاي پيش آمده براي جلوگيري از ش��كار 
پرندگان وحشي موجب ش��كل گيري مافياي قدرتمند 
فروش پرندگان ش��ده اس��ت. مافيايي كه حتي اگر بازار 
۳۰ساله اش را تعطيل كنند، باز هم مشتريان خود را دارد و 
از سود هنگفت اين كار نمي گذرد. در چنين شرايطي نياز 
است سازمان محيط زيست نظارت خود را بر ايمن كردن 
مناطق محافظت  شده و مبارزه با شكار غيرقانوني در مناطق 
طبيعي و همچنين محافظت از تالاب ها بيشتر كند. در غير 
اين صورت معلوم نيست چه بلايي بر س��ر اين پرندگان 
مهاجر بيايد. شايد روزي برسد كه ديگر نسل اين پرندگان 

منقرض شود و ديگر از بين بروند. 

در همايش روز ملي هواي پاك مطرح شد

پزشكيان: با منابع موجود امكان پشتيباني آب تهران را نداريم!
همايش روز ملي هواي پاك در هوايي قابل قبول برگزار شد. هر چند 
باران و باد تا حدودي زحمت مسئولان را براي پاكي هوا كم كرد  و با 
آغاز هفته هواي پاك به لطف آسمان و باران وضعيت هواي تهران 
قابل قبول بود، اما همه طبق پيش بيني هاي س�ازمان هواشناسي 
كشور با عبور سامانه بارش  زا قرار اس�ت از روز چهارشنبه دوباره 
با پايداري جوي مواجه باش�يم و اين بدين معناس�ت ك�ه دوباره 
آلودگي هوا به كلانش�هرها و به خصوص پايتخت باز مي گردد. به 
همين خاطر هم با وجود برگزاري هماي�ش روز ملي هواي پاك در 
هواي قابل قبول و آس�مان آبي پايتخت، محوري�ت اين همايش 
كارهاي زمين مانده و بخش هاي اجرا نشده قانون هواي پاك بود؛  از 
اسقاط خودروهاي فرسوده گرفته تا عدم استفاده از انرژي هاي پاك 
و تجديد پذير و از همه مهم تر بي توجهي به تناسب منابع و مصارف 
و رش�د بي رويه پايتخت كه مي تواند زندگي را مختل و نابود كند. 

دي ماه امسال بيشترين روزهاي آلوده سال را تجربه كرد. بر اساس آمار 
شركت كنترل كيفيت هواي تهران، پايتخت نشينان در ماه گذشته 2۵ 
روز هوا آلوده تنفس كردند و حدود دو هفته مدارس تهران تعطيل شد. 
از ابتداي سال جاري تاكنون تهراني ها فقط پنج روز هواي پاك، ۱۰2 
روز هواي ناسالم براي گروه هاي حساس جامعه و ۱۷ روز ناسالم براي 
همه افراد داشتند. در چنين شرايطي روز ملي هواي پاك با حساسيتي 

بيشتر از هميشه برگزار شد و اين همايش ميزبان رئيس جمهور بود. 
   حل مشكل محيط زيست براي زندگي 

»اگر مشكل محيط زيست را حل نكنيم، هيچ كس امكان زندگي نخواهد 
داشت. « اين جمله اي است كه مسعود پزشكيان در سخنراني اش در روز 
ملي هواي پاك گفت. در هماي��ش »روز هواي پاك« با تأكيد بر اينكه 
قطعاً به دنبال اجراي قوانين هستيم، گفت: براي اجراي قوانين مصوب 
بايد منابع لازم را در اختيار داشته باشيم و اين در حالي است كه امروز 
بين نيازها در حوزه هاي مختلف و منابع موجود، فاصله زيادي وجود دارد 
كه بايد آن را مديريت كنيم.  رئيس جمهور كاهش آلودگي هوا، افزايش 
استفاده از انرژي هاي پاك و تجديد پذير و توسعه حمل و نقل عمومي 
را از جمله اولويت هاي دولت در حوزه محيط زيست عنوان كرد و گفت: 
» مي توانيم با كمك و همدلي مشكلات را حل كنيم، خوشبختانه امروز 
همدلي خوبي بين س��ه قوه ايجاد ش��ده و اين همدلي با هيچ دوره اي 

قابل مقايسه نيست.«
   قانوني كه اجرا نشد !

قانون هواي پاك يكي از قوانيني اس��ت كه بيشترش اجرا نشده است. 
همچنان كه ش��ينا انصاري، معاون رئيس جمهور و رئيس س��ازمان 
حفاظت محيط زيست در همايش روز ملي هواي پاك با تأكيد بر اينكه 
اين قانون به درستي اجرايي نشده،  گفت: » واقعيت اين است كه وقتي 
در اواخر دهه ۷۰ شمسي روز 2۹ دي ماه به عنوان روز ملي هواي پاك 
تصويب شد، اولين هدف از تصويب اين روز آن بود كه وقتي در آلوده ترين 
فصل سال هستيم، بتوانيم توجه عام را به آلودگي هوا جلب كنيم، وقتي 

در سال ۱۳۷۹، اولين برنامه جامع كاهش آلودگي هوا در هفت محور 
جامع به تصويب رسيد، اميدوار بوديم در اين ايام انتظار وارونگي كمتري 
داشته باشيم، اما به دلايل مختلف علاوه بر شهر تهران هفت كلانشهر 

ديگر در فصل سرد سال با آلودگي هوا مواجه هستند.«
وي در تش��ريح اجرايي نش��دن قانون هواي پاك اينگونه توضيح داد: 
»وقتي در سال ۱۳۹۶ قانون هواي پاك توسط مجلس شوراي اسلامي 
به تصويب رسيد 22۸ تكليف داش��تيم كه بخش اندكي از آن اجرايي 
شد، به طور مثال در كشور 2۴ ميليون خودروي فرسوده به ثبت رسيده 
كه جزو منابع اصلي آلودگي هوا هستند، اما در روند اسقاط خودروهاي 
فرسوده رقم ناچيزي اسقاط ش��ده، اما با تغيير فرايند و حضور وزارت 
صمت در اين حوزه در ۹ ماه اول س��ال 2۷۳ هزار خودرو اس��قاط شد 
و بايد به اهداف برنامه هفتم مبني بر اسقاط ۵۰۰ هزار خودرو در سال 
برس��يم.« به گفته انصاري وزارت نيرو در ارتقای راندمان نيروگاه هاي 

كشور فعاليت هاي خوبي را شروع كرده است. 
وي افزود: »در پنج ماهه گذشته و با تشكيل دولت چهاردهم كارگروه 
ملي كاهش آلودگ��ي هوا را فع��ال كرديم و در اين جلس��ات با محور 
كلانشهرهاي اراك، اصفهان، مشهد، اهواز طرح موضوع و مصوباتي را 
تصويب كرديم كه قابل پيگيري باشد، با همكاري وزارت نفت موضوع 
بهبود كيفيت  سوخت در دس��تور كار قرار داده شد، با همكاري وزارت 
نيرو كيفي سازي نيروگاه ها و ارتقای راندمان نيروگاه ها در دستور كار 

قرار گرفته است.«
معاون رئيس جمهور تأكيد كرد: »ما بايد مشكلات آلودگي هوا را براي 
مردم تشريح كنيم و بتوانيم با وفاق و هماهنگي بين دستگاه ها مشكلات 
را مرتفع كنيم.«  مسعود پزشكيان هم با تأكيد بر ضرورت اجراي قوانين  
گفت: »متأس��فانه برخي قوانين تعادل بين منابع و مصارف را رعايت 
نمي كنند. اگر بخواهيم توسعه پيدا كنيم، بايد تعادل بين منابع و مصارف 
را رعايت كنيم، امكان زيست در تهران با روند توسعه فعلي وجود ندارد، 
منابع و مصارف تهران همخواني ندارد و اگر اينطور ادامه يابد، خود را به 

سمت نابودي مي بريم.«
رئيس جمهور در اين همايش، گريزي هم به موضوع فرونشست زمين زد 
و با اشاره به اخبار مربوط به نشست زمين در تهران  افزود: »در كشورهاي 
ديگر اگر يك يا 2سانتي متر زمين نشست كند، جلسه اضطراري تشكيل 
مي دهند كه جلوي آن را بگيرند، اما ما حتي نيم تا يك متر نشست زمين 
را ناديده مي گيريم و توسعه را همچنان ادامه مي دهيم و براي آن قانون 
هم مي نويسيم! امكان ندارد با منابع زيرزميني موجود، آب مورد نياز 

تهران را پشتيباني و تأمين كرد.«
پزشكيان با تأكيد بر اينكه امسال قرار بود مازوت نسوزانند، تصريح كرد: » 
گير كرديم. اگر مازوت نمي سوزانديم بايد گاز خانه ها را قطع مي كرديم، 
چراكه مصرف ما چندين برابر مصرف خارج است. برنامه طراحي كرديم 

تا سال آينده به مشكل نخوريم.«
وي در خصوص اقدامات صورت گرفته براي رسيدن به هواي پاك هم 
گفت: » ما دنبال اين هستيم ۳۰هزار مگاوات تا ۵۰ هزار مگاوات تا دو 

سال آينده برق خورشيدي توليد كنيم. همه تلاش خود را به كار گرفتيم 
از پنل ها خورشيدي و انرژي بادي استفاده كنيم. چندين برابر اروپايي ها 

برق و گاز مصرف مي كنيم، اما حقوق نداريم به پرسنل بدهيم.«
رئيس جمهور تأكيد كرد: » ما با مصرف نادرست انرژي ارزشمند را دود 
مي كنيم، اما بعد در پرداخت در حوزه هاي مختلف با مش��كل مواجه 
هستيم. اگر اينها را مديريت كنيم مي توانيم به زندگي نيروهاي انساني 
خود برسيم؛ چه محيط بان چه اساتيد دانشگاه و چه هر قشر ديگري. 
اعضاي هيئت علمي ما امروز بين 2۰ تا 2۵ ميليون حقوق مي گيرند. 
چگونه با 2۰ ميليون مي شود در تهران زندگي كرد؟ همه جا ناترازی به 
وجود آمده چه در آب، برق و محيط زيست. بعد مي گوييم با ادامه همين 

روند مشكل را حل كنيم، چگونه؟ هر كه بلد است به ميدان بيايد.«
پزشكيان در خصوص ديگر اقدامات دولت در خصوص مديريت انرژي 
و پاكي هوا افزود: » براي داشتن هواي پاك در تلاش هستيم  پنل هاي 
خورشيدي را راه اندازي كنيم. هر روز در دولت جلسه داريم. منابع و پول 
داديم و تأكيد كرديم كه بايد اين كار انجام شود، چراكه چاره اي نداريم. 
اگر نتوانيم تغيير دهيم به مشكل مي خوريم. رهبري فرمودند سال توليد 
با مشاركت مردمي اس��ت. از طرف ديگر دولت برق و گاز توليد را قطع 
مي كند، چون بايد گاز را بسوزانيم، برق كم نيايد. يا گاز در خانه مصرف 
شود. ما در مجلس قانون نوشتيم كه روستا ها را گاز بكشيم. وقتي گاز 
كشيديم، اما گاز نداريم چگونه در زمستان تأمين كنيم. منابع ما معلوم 

است، اما نيازهاي ما نامعلوم. بعد بايد مملكت را تعطيل كنيم.«
 قوانين ناترازي دارند 

رئيس جمهور با تأكيد بر اينكه قطعاً به دنبال اجراي قوانين هستيم،  باز 
هم به سراغ كليد واژه دولت چهاردهم يعني »ناترازي « رفت و گفت: 
» اما قوانيني كه ناترازي ندارند. ما براي پرداخت حقوق بازنشستگان 
و پرداخت مطالبات گندم كاران هم ناترازي داش��تيم. از رهبري اذن 
گرفتيم تا از صندوق توسعه ملي برداشت كنيم. بين نياز و منابع فاصله 
زياد اس��ت و بايد اين را مديريت كنيم. راهي جز اين براي حل مشكل 
هوا و زيست محيطي نيست. اگر اين مشكلات حل نشود، امكان زيست 
براي ما وجود ندارد. اكنون با دانشگاه ها صحبت كرديم تا محققان به 
ما راه نش��ان دهند. اولويت ما انرژي پاك اس��ت كه با قدرت به دنبال 
اجراي آن هستيم. بحث حمل و نقل عمومي را دنبال مي كنيم. بايد به 
هر شكلي مشكل آن حل شود. وقتي حمل و نقل عمومي در دسترس 
نيست هر فردي تك سرنشين مي شود. خود اين امر آلودگي و ترافيك 

ايجاد مي كند.«
وفاق و همدلي كليد واژه ديگري بود كه رئيس جمهور براي رس��يدن 
به هواي پاك هم بر آن تأكيد كرد و افزود: »هر جا را نگاه مي كنيم، ما 
مي توانيم مشكلات را با كمك و  همدلي حل كنيم. الحمدلله قوه قضائيه 
و مجلس و دولت با هم همراه هستند. با كمك علم مي توانيم مشكلات را 
حل كنيم در تلاش هستيم تابستان برق را قطع نكنيم و توليد كننده ها 
مشكل قطع برق نداشته باشند. زمستان آينده نيز اين مشكل گاز حل 

شود. گروه ويژه گذاشتيم تا حل مشكلات را دنبال كنند.«

محيط زيست تفكر شكار دارد!
تير خلاص به پرندگان مهاجر براي رونق تجارتي سياه

محمدعلي يكتانيك، كارشناس حيات وحش در گفت وگو با »جوان«: آن شكارچي كه 95 پرنده را شكار كرده، آن روز 57 ميليون تومان كاسب شده
كدام شغل و تخصص و كدام بيزينسي را سراغ داريد كه روزانه به افراد چنين پولي بدهد؟ 

مهسا گربندي
  گزارش یک 

زهرا چيذري 
   گزارش 2

جاي خالي يحيي!

مهدی مولایی

پاسخ آموزش و پرورش به گزارش »جوان«

دانش آموزان ابتدايي 
آزمون مداد – كاغذي ندارند!

 پ�س  از انتش�ار گزارش�ي باعن�وان »امتح�ان در ابتداي�ي 
ممن�وع اس�ت، ول�ي برگ�زار مي ش�ود« در 17 دي  م�اه در 
همي�ن صفح�ه، معاون�ت آم�وزش ابتداي�ي وزارت آم�وزش و 
پ�رورش توضيحات�ي را ب�راي »ج�وان« ارس�ال كرده اس�ت. 
متن پاس��خ وزارت آموزش و پرورش به گزارش »جوان« به  اين ش��رح 
است: ارزشيابي دانش آموزان در دوره ابتدايي طبق روال سنوات قبل 
ب��ا روش كيفي - توصيفي انجام مي ش��ود. در اين ش��يوه، آموزگار در 
فرآيند يادگيري و طي دوره تحصيلي با اس��تفاده از ابزارهاي مختلف 
مانندآزمون ه��اي مداد كاغذي، پرس��ش هاي ش��فاهي و آزمون هاي 
عملكردي، به ارزيابي دانش آموزان مي پردازد و در پايان نوبت اول نتايج 
اين ارزشيابي را به صورت كيفي - توصيفي ارائه مي كند. در اين مدل 
ارزشيابي، از نمره استفاده نمي شود و هيچ مقايسه اي بين دانش آموزان 
صورت نمي گيرد.  در شيوه ارزشيابي كيفي - توصيفي نتايج عملكرد 
دانش آموزان به صورت دقيق و دسته بندي شده ارائه مي شود و وضعيت 
موارد ياد گرفته شده و همچنين مواردي كه دانش آموز نياز به تلاش 
بيشتري دارد، به طور دقيق در قالب عباراتي مانند خيلي خوب، خوب، 
قابل قبول و نيازمند به تلاش بيش��تر، در كارنامه ثبت مي شود. شيوه 
ارزشيابي كيفي - توصيفي در سال هاي گذشته نيز اجرايي شده است و 

برگزاري آزمون مداد كاغذي وجود ندارد. 

آغاز اردوهاي راهيان نور
 از ۱۰ بهمن

دبير س�تاد مركزي راهي�ان نور كش�ور از آغاز اع�زام كاروان هاي 
راهيان ن�ور از دهم بهمن خب�ر داد و گف�ت: خانواده هايي كه قصد 
دارند ب�ا خ�ودروی ش�خصي يادمان هاي ش�هدا را زي�ارت كنند، 
پي�ش از حرك�ت با ش�ماره تلف�ن ۰9۶313 س�امانه مل�ي راهيان 
ن�ور تم�اس بگيرند ت�ا مقدم�ات پذيراي�ي از آنه�ا فراهم ش�ود. 
روح الله حسين زاده در نشست خبري اعزام كاروان هاي راهيان نور در ستاد 
مركزي راهيان نور با بيان اينكه اعزام حداكثري راهيان نور به خاطر نزديك 
شدن به ماه رمضان تا دهم اسفند ادامه خواهد داشت، افزود: بعد از دهم اسفند 
راهيان نور تعطيل نمي شود و ما در يادمان ها به زائران خدمات رساني خواهيم 
كرد.  وي با بيان اينكه اعزام زائر به راهيان نور در طول سال در جريان است، 
گفت: خادمين شهدا نيز از پنجم بهمن در يادمان هاي دفاع مقدس مستقر 
خواهند ش��د و در اين بازه زماني زائران به يادمان هايي كه در اس��تان هاي 
خوزستان، ايلام، بوشهر و هرمزگان قرار دارند، اعزام خواهند شد.  دبير ستاد 
مركزي راهيان نور كشور از رونمايي ۳۰ عنوان كتاب در انتشارات مسير نور 

در حوزه دفاع مقدس خبر داد. 
سرهنگ حسين زاده در بخش ديگر س��خنانش گفت: راهيان نور به عنوان 
مجموعه يك گفتماني، فرماندهان و ش��هداي بزرگ مقاوم��ت را پرورش 
داده اس��ت.  وي ادامه داد: ۱۱ قرارگاه اصلي عمده اقدامات راهيان نور را در 
حوزه هاي مختلف انجام مي دهند كه از جمله آنه��ا، توليد گفتمان، جهاد 
تبيين، روايت هاي خاص، جشنواره ره آورد سرزمين نور و اجراي رزمايش هاي 
متعدد است.  به گفته سرهنگ حسين زاده در جريان اعزام كاروان هاي راهيان 
نور طي ۱۰ سال گذشته يك نفر تلفات هم نداشتيم و وزارت راه و شهرسازي 
به كمك نهادهاي ديگر، مسيرهاي تردد كاروان هاي راهيان نور را ساماندهي 
كرده اند و عبور از يك مسير تردد كاروان ها هم ممنوع شده است كه زائران با 
آرامش مسيرهاي يادمان هاي دفاع مقدس و شهدا را طي كنند. ضمناً براي 

اعزام كاروان هاي راهيان نور دريايي اطلاع رساني خواهد شد. 
وي يادآور ش��د: خانواده هايي كه قصد دارند با خودرو شخصي يادمان هاي 
شهدا را زيارت كنند پيش از حركت با ش��ماره تلفن ۰۹۶۳۱۳ سامانه ملي 

راهيان نور تماس بگيرند تا مقدمات پذيرايي از آنها فراهم شود. 
دبير ستاد مركزي راهيان نور كشور با بيان اينكه سير جديدي در خصوص 
روايتگري توسط تمام قرارگاه ها در دستور كار قرار گرفته است، خاطر نشان 
كرد: در هويزه در خصوص آتش به اختيار بودن، حل مسئله، حلقه هاي مياني، 
در يادمان فكه به موضوع عقلانيت، كشف و حل مسئله و به طور خاص شهيد 
حسن باقري، در يادمان هور به موضوع عبور از موانع و شهيد علي هاشمي، 
در دهلاويه در خصوص ش��هيد چمران و موضوع ولايت پذيري، نخبگي در 
دفاع مقدس و ساماندهي و تفكر جنگ چريكي پرداخته مي شود.  دبير ستاد 
مركزي راهيان نور با بيان اينكه سال گذشته چهار ميليون زائر از يادمان هاي 
دفاع مقدس در هفت استان بازديد كردند، خاطر نشان كرد: محدوديتي براي 
تعداد زائران نداريم و براي قريب به ۱2۰ هزار شب خواب اردوگاه پيش بيني 

شده است. 
دبير ستاد مركزي راهيان نور افزود: سال گذشته از ۳۰ كشور دنيا از جمله 

امريكا از يادمان هاي هشت سال دفاع مقدس بازديد كردند. 

  ویژه


